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عدالت بدون انتخاب مردم 
تحقق نمی یابد

وقت آن است از خطاهای 
گذشته درس بگیریم

عضو مجمع محققیـــن ومدرسین 
حوزه علمیه قم گفت: ما در حوزه عدالت 
اجتماعی ممکن است مسائلی را داشته 
باشیم که در طول زمان های مختلف 
تغییر کرده باشند. مثلا فرض کنـــید 
در زمان پیامبر)ص( در ماجرای عقبه 
ثانیه، وقتی آنها خدمت پیامبر)ص( 
رسیدند و از ایشان درخواست کردند تا 
ایشان به مدینه بروند، پیامبر فرمودند 
من وقتی می آیـــم که شما بیعت کنید. 
بیعت این بود که آنها دست خود را دراز 
کرده و رضایت مردم اعم از مسلمان 
و غیرمسلمان فراهم باشد. اما در آن 
مقطع تنها روسای قبایل بیعت کردند. 
امروز دیگر بیعت روسای قبایل نمی 
تواند به معنای عدالت باشد بلکه آحاد 
اشخاص می توانند زمینه عدالت را 
فراهم کنند. به تعبیر امروز، انتخابات 
و آحاد مردم هستند که این عدالت را 
 .. . برای حاکم تعیین می کنند. آیت ا
ایازی ادامه داد: بدون انتخاب مردم 
مسأله عدالت تحقق پیدا نمی کند، 
به دلیل اینکه مفهوم عدالت مفهومی 
است که در طول زمان می تواند تحقق 
پیدا کند. مرحوم امام)ره( در این زمینه 
هم در بحث منشور روحانیت این تعبیر 
را داشتند و هم نامه ای هم خطاب به 

شورای نگهبان دارند.

علی ربــیعی سخنـــگوی دولــــت 
روحانی نوشت: »پیوندزدن سیاست 
خارجی به بازی های سیاسی داخلی 
بزرگ ترین خطا و جفا به انقلاب اسلامی 
و مردم رنج کشیده ایران است. چیزی که 
تا همین چندماه پیش متأسفانه بسیار 
رایج بود و اکنون قصد پرداختن به آنها را 
ندارم. متأسفانه گاهی دیده ایم که چگونه 
گرایش های سیاسی، مردم را در رنج 
فروبرده و آرامش روانی و زندگی راحت را 
از آنها ستانده است. با این وصف، امروز، 
وقت آن است که از خطاهای گذشته 
درس بگیریم. یک روشنفکر، یک انقلابی 
و یک میهن دوست اصیل و معتقد به 
آینده ایران آباد، به راه درست وفادار 
می ماند نه به رهرو )فارغ از اینکه رهروان 
امروز در گذشته چه دیدگاه  یا نظری 
داشته اند.( اگر پس از روی کارآمدن 
دولت جدید امکان بازگشت آمریکا 
به برجام  فراهم شده بود، شاید تا همین 
امروز میلیاردها دلار به اقتصاد کشور 
کمک شده بود. البته اینها به معنای 
ساده انگاری در دست یافتن به احیای 
برجام نیست. بدون ورود به جزئیات 
دشواری های پیش روی مذاکرات، این 
نکته اهمیت دارد که راهی که حتی 
برخی از مخالفان دیروز برجام اکنون 
از آن حمایت می کنند، مسیری درست 
و مطابق منافع ملی ایران و ایرانیان در 

بلندمدت است.«

دولت باید حقوق های 
نجومی را کاهش دهد

به گفته یک نماینده مجلس، دولت باید 
حقوق های نجومی را کاهش دهد،  در یکی 
از شرکت ها که بالغ بر پنجاه هزار نفر پرسنل 
دارد، متوسط بیست وپنج میلیون تومان حقوق 
می دهند. ببینید هیات مدیره بانک سپه چقدر 
حقوق می گیرند، هیات مدیره بانک تجارت با 
یک صلوات چه میزان حقوق شان افزایش پیدا 
کرد، اینها را جمع کنند، نه اینکه حقوق کارمند 
ضعیف را روز به روز کمتر کنند. سید غنی 
نظری گفت: ما  هر کاری را می خواهیم انجام 
دهیم، فقط حقوق کارمندان، معلمان و کارگران 
را زیاد می بینیم؛ نمی توانیم مالیات بگیریم، از 
گرده کارمند می گیرم، ولی در مورد مولد سازی 
دارایی های دولت کاری نمی کنیم در حال 
حاضر در تهران برخی دستگاه های دولتی 
۱۵ساختمان دارند. با این وضعیت که تمامی 
کارها الکترونیکی انجام می شود چه لزومی 
به این تعداد ساختمان است. نماینده خلخال 
در مجلس خاطرنشان کرد: باید محاسبه شود 
دستگاه های دولتی چه تعداد شرکت های 
زیان ده و ساختمان های اضافی دارند؛ اینها 
را بفروشند، پولش را در خزانه بریزند و برای 

اشتغال، تولید و سرمایه گذاری استفاده کنند.

سـرمقــاله

وب سایت معتبر اویل پرایس در گزارشی با عنوان احیای 
اجتناب ناپذیر صنعت نفت ایران، نوشت که بنابر تخمین 
کارشناسان بازار جهانی نفت؛ ایران در ماه های پاییز امسال 
روزانه ۱.۲ میلیون بشکه نفت خام به ارزش روزانه ۹۰ میلیون 
دلار فروخته است. این رقم به طور طبیعی برای ایران درآمدی 
بیش از ۲.۷ میلیارد دلار در ماه را به ارمغان آورده که در سال 
با حفظ همین عدد و عدم افزایش بیشتر به فراتر از ۳۲ میلیارد 
دلار می رسد. اگر صادرات یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه صحت 
داشته باشد اکنون روزانه ایران حدود ده میلیون بشکه انرژی 
معادل ارزش حرارتی نفت تولید می کند. امروزه در جهان سه 
کشور دیگر در حوزه انرژی ده میلیون بشکه ای قرار دارند که 
عربستان، روسیه و آمریکا هستند  و ایران نیز اکنون در زمره 
کشورهای ده میلیون بشکه ای است. در این میان برخی سوال 
می کنند چرا ایران با وجود شرایط سخت تر ونزوئلا نشد؟ که در 
پاسخ باید گفت که ایران در حوزه انرژی جزو باشگاه ده میلیون 
بشکه ای ها قرار دارد. امروزه خرید و فروش نفت در دنیا به دلار 
است و روسیه دلار را از سبد ذخایر خود حذف کرده است. 
روسیه با حذف دلار اقتدار دلار را به بازی گرفته است و آمریکا 
این را تحمل نمی کند و واکنش آمریکا ممکن است به صورت 
تحریم بخش نفت روسیه بروز کند. اگر با بحران های آینده یکی 
از دو کشور روسیه یا عربستان از بازار انرژی اخراج شوند فضای 
مانور متفاوتی برای همه بازیگران تمهید می شود. با نگاهی 
جزئی تر به منطقه درمی یابیم که امروز 4۵۰ میلیارد دلار 
سرمایه خارجی وارد ترکیه شده است و سقوط 4۰ درصدی لیر 
ترکیه سرمایه های خارجی وارده به ترکیه را دچار زیان سنگین 
کرده است. اردوغان دارد با کاهش ارزش لیر همه سودی را که 
سرمایه گذاران خارجی در ۱۵ سال گذشته در ترکیه کسب 
کرده اند را از آن ها پس می گیرد. اردوغان مدام فراموش می کند 
ترکیه با سرمایه خارجی ساخته شده و در این شرایط به مشکل 
برمی خورد. در همین راستا تحریم صنایع دفاعی ترکیه به وسیله 
آمریکا و خروج بخش دفاعی ایران از تحریم سازمان ملل 
راهبردی ترین خبر سی سال اخیر در ژئوپلیتیک خاورمیانه 
است. همین تغییر این سوال را به ذهن می رساند که نمی دانم 
چرا من مدام فراموش می کنم که اردوغان زنده است. در همین 
برهه زمانی دور جدیدی از تحریم های آمریکا علیه کشورهای 
جدید در راه است. لیست جدید تحریم های آمریکا تا چه اندازه 
ژئوتکنیک خاورمیانه و ژئوتکنیک نفت را وارد فاز جدید می کند 
و دارایی ژئوپلیتیک ایران چقدر گران تر ارزیابی می شود؟ و 
این که ایران در کجای این معادلات قدرت است. مشخصا روسیه، 
ترکیه و عربستان در سی سال آینده جایگاه سی سال گذشته 
خود را به همین دلایل نخواهند داشت. مشخصا با اتکا به همین 
بازی قدرت و انرژی فصل جدیدی در حال متولد شدن است. 
دنیای ژئوپلتیک جدیدی نه ممکن، که در راه است و نشانه های 

ظهور آن را به مرور مشاهده می کنیم.

دنیای ژئوپلتیک جدیدی در راه است 

تسلیت رهبر انقلاب برای درگذشت 
حجت الاسلام والمسلمین صادقی

.. خامنه ای در پیامی درگذشت  . حضرت آیت ا
حجت الاسلام والمسلمین حاج شیخ عباسعلی صادقی 
را تسلیت گفتند. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به 
این شرح است: بسم ا... الرحمن الرحیم درگذشت 
عالم خدمتگزار جناب حجت الاسلام والمسلمین 
آقای حاج شیخ عباسعلی صادقی رحمت ا... علیه را به 
عموم مردم مؤمن و انقلابی خرم آباد و حوزه ی علمیه 
و جامعه ی علماء منطقه و به ویژه به خاندان مکرم و 
ارادتمندان آن مرحوم تسلیت عرض میکنم و رحمت 
و مغفرت الهی برای ایشان مسألت می نمایم. سیّدعلی 

خامنه ای ۱۳ آذر ۱4۰۰.

  تسلیت رئیسی 
برای درگذشت آیت ا... صادقی

رئیس جمهور در پیامی رحلت آیت ا... عباسعلی 
صادقی رئییس فقید حوزه علمیه خرم آباد را تسلیت 
گفت.متن پیام رئیس جمهور به این شرح است:  
رحلت عالم مبارز و وارسته، حضرت آیت ا... عباسعلی 
صادقی، رئیس فقید حوزه علمیه خرم آباد موجب تأثر 
خاطر شد. این فقیه عالیقدر و انقلابی عمر گرانمایه 
خود را وقف ترویج معارف اسلامی، دفاع از آرمان های 
انقلاب اسلامی و تربیت شاگردان فراوان در حوزه 
علمیه کرد و پس از پیروزی انقلاب اسلامی نیز با 
اخلاص و بصیرت در عرصه های مختلف خدمتگزاری 
از جمله در کسوت امامت جمعه خرم آباد، منشأ آثار 
فرهنگی ماندگاری شد که بی شک مردم شریف 
لرستان، قدردان این خدمات ارزشمند خواهند بود. 
اینجانب این ضایعه را محضر علمای اعلام، حوزه های 
علمیه، شاگردان و ارادتمندان و به ویژه بیت مکرّم و 
مردم ولایت مدار لرستان تسلیت می گویم و از خداوند 
برای ایشان علّو درجات و همجواری با ائمه اطهار)ع( و 

برای بازماندگان صبر و سلامتی مسألت دارم.

گفت وگو با قاضی فداکار کرمانی
رئیس قوه قضائیه به صورت تلفنی با »مسعود 
توکلی « قاضی فداکار کرمانی که در جریان نجات 
یک متهم از خودکشی، دچار آسیب جدی از ناحیه 
مهره های کمر شده، گفت وگو کرد. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای ضمن قدردانی از اقدام 
به موقع این قاضی فداکار، برای وی از درگاه خداوند 
متعال طلب شفای عاجل و کامل کرد و گفت: 
دستگاه قضائی به وجود قضاتی اگاه و شجاعکه در 
راه خدمت به ملت از جان مایه می گذارند، افتخار 
می کند. رئیس قوه قضائیه در این تماس تلفنی 
همچنین پیگیر روند درمان قاضی توکلی زاده شد 
و دستورات لازم برای رسیدگی به وضعیت وی را 

صادر کرد.

ایرادات مجمع به مجلس منتقل می شود
سخنگوی شورای نگهبان در مورد طرح ساماندهی 
صنعت خودرو در شورای نگهبان گفت: ماده 4 طرح 
ساماندهی صنعت خودرو راجع به واردات خودرو به 
ازای صادرات خودرو، قطعات خودرو، سایر کالاها و 
خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه بود که در 
جلسه اخیر شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت. 
هادی طحان نظیف افزود: ما در مرحله قبل اساسا 
مغایرت شرعی یا قانون اساسی نسبت به این طرح 
نداشتیم، در مرحله قبل سه ابهام داشتیم که با بررسی 
هایی که در شورای نگهبان به عمل آمد این ابهامات 
از نظر اعضای محترم شورای نگهبان برطرف شده 
بود و شورای نگهبان نسبت به این طرح هیچ ایراد 

یا ابهامی ندارد. 

نشست همسر وزیر با همسران سفرا
دومین نشست همسر وزیر امور خارجه با 
همسران سفرای کشورهای مقیم در ایران، 
برگزار شد.در این نشست که به منظور آشنایی 
همسران سفرا و دیپلمات های ارشد کشورهای 
همسران  انجمن  جدید  ریاست  با  مختلف 
سفرا و دیپلمات های وزارت امور خارجه ایران 
)DLA( در دفتر مطالعات وزارت امور خارجه 
..یان گفت: با  . برگزار شد، همسر امیر عبدا
تلاش های همه جانبه دولت جدید و روند موفق 
واکسیناسیون عمومی در ایران، ما می کوشیم تا 
با بهبود شرایط، برنامه های متنوعی را با رعایت 

پروتکل های بهداشتی داشته باشیم. 

 ایران منتظر لغو تحریم نماند
ابولفضل بازرگان کارشناس بین الملل با تشریح 
قدم های مثبت دولت سیزدهم برای افزایش 
گفت:  برجام  مذاکرات  در  برنده  کارت های 
همکاری های چندجانبه را با کشورهای همسایه 
گسترش دادیم و اجلاس اخیر اکو که قبل از 
مذاکرات انجام شد، رویکرد جمهوری اسلامی 
ایران نسبت به کشورهای اکو متفاوت بود و با نگاه 
جدید به پاکستان و ترکمنستان، تاجیکستان 
و نزدیکی ما به ترکیه اینها همه نشان دهنده 
این است که ما منتظر لغو تحریم ها نماندیم و 

نخواهیم ماند.

ادعای دبیرکل اتحادیه عرب 
درباره ایران

دبیرکل اتحادیه عرب عنوان کرد که تهران بنا 
دارد یا به صورت مستقیم یا از طریق نیروهای تحت 
فرمان خود دست به این اقدام بزند. »احمد ابو الغیط«، 
مدعی شد که ایران بنا دارد کنترل خود بر تنگه هرمز 
را افزایش دهد. وی عنوان کرد که تهران بنا دارد یا 
به صورت مستقیم یا از طریق نیروهای تحت فرمان 
خود دست به این اقدام بزند. دبیرکل اتحادیه عرب 
گفت: »امنیت و ثبات در زمینه رفت وآمد در این تنگه 
برای انتقال سوخت بسیار اهمیت داشته و نقشی 
تعیین کننده در اقتصاد جهانی دارد و از اهمیتی 

جهانی برخوردار است.«

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
رسیدگی و رفع مشکلات معلولان اظهار داشت: قانون 
حمایت از معلولان باید به سرعت و به طور جامع و کامل 
اجرایی شود  آیت ا... سید ابراهیم رئیسی در حاشیه 
جلسه فوق العاده هیات دولت، به مناسبت روز جهانی 
افراد دارای معلولیت در دیدار جمعی از نمایندگان 
جامعه معلولین کشور با تبریک این روز گفت: روز 
جهانی معلولان برای یادآوری و توجه همه مدیران 
و دست اندرکاران به معلولان عزیز کشور است و برای 
رسیدگی به مشکلات آنان وظیفه و مسئولیت داریم. 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه معلولیت، محدودیت 
نیست اظهارداشت: فلسفه آفرینش و خلقت این 
است که یکی با داشتن و دیگری با نداشتن و یکی 
با سلامت و دیگری با معلولیت امتحان می شود و 
چنین نیست که همه انسان ها از همه چیز برخوردار 
باشند. وی خاطرنشان کرد: شما مبتلا به یک معلولیت 
جسمی هستید و ما هم وظیفه داریم مشکلات شما 
را برطرف کنیم و هر دو با توجه به این موارد، مورد 
امتحان و آزمون الهی قرار می گیریم لذا از این جهت 
بین ما تفاوتی وجود ندارد. رئیس جمهور بیان کرد: 
اگرچه بسیاری از معلولین از لحاظ جسمی دچار 
مشکل هستند اما دلهای روشنی دارند و شاخص 
رشد انسان چشم سر نیست بلکه چشم و روشنی 
دل است.  رئیسی در ادامه با اشاره به قانون مربوط 
به اشتغال معلولان خطاب به مسئولین حاضر در 
جلسه گفت: باید پیگیری کنید تا به هر میزانی که 
قانون برای استخدام معلولان الزام کرده، اجرایی شود. 

رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت تهیه وسایل آموزشی 
برای نابینایان و نیز تهیه لوازم توانبخشی برای معلول ن 
خاطرنشان کرد: لوازم توانبخشی از جمله ویلچر و 
عصای مناسب باید برای معلولان تهیه شود و بهتر 
است که مسئولان مربوطه پیگیری کنند تا اینگونه 
لوازم در داخل کشور تولید شود. رئیسی همچنین 
بر اجرای قانون در زمینه استفاده معلولان از وسایل 
حمل و نقل )قطار و هواپیما( که به صورت تخفیف در 
نظر گرفته شده است، تاکید کرد و خواستار فعال شدن 
صندوق حمایت از فرصت های شغلی معلولان شد. 
رئیس جمهور مناسب سازی اماکن شهری و اداری را 
برای تردد آسان معلولان ضروری دانست و گفت: باید 
مسئولان شهری اینگونه موارد را مورد توجه جدی 
خود قرار بدهند. رئیسی تاکید کرد: اراده دولت بر این 
است که معلولان بیش از رنج معلولیت، سختی و رنج 
بیشتری نداشته باشند. رئیس جمهور عنوان کرد: 
در جمع معلولین چهره های شاخص و فرهیخته ای 
وجود دارد که می توانند به دولت کمک کنند و از 
مسئولان می خواهم که از ظرفیت آنان استفاده کنند. 
در این دیدار تعدادی از معلولان در سخنانی با اظهار 
خوشحالی از حضور آسان و راحت در مجموعه نهاد 
ریاست جمهوری، پیشنهادات، مطالبات و دغدغه های 
خود را با رئیس جمهور در میان گذاشتند. اجرای 
قانون جامع حمایت از افراد دارای معلولیت، تسهیل 
ایاب و ذهاب معلولان، مناسب سازی فضای شهری 
برای تردد معلولان، بیمه درمانی و تکمیلی، توجه به 
توانمندسازی معلولان و اشتغال مخصوص معلولان از 

جمله موضوعاتی بود که از طرف معلولان مطرح شد.
  چاره اندیشی برای آلودگی هوا 

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با 
قدردانی از همه دست اندرکاران مقابله با کرونا به ویژه 
کادر بهداشت و درمان، اظهارداشت: کاهش میزان ابتلا 
به کرونا و پایدار ماندن شرایط موجود، نیازمند توجه به 
اجرای شیوه  نامه های بهداشتی و حساسیت در رعایت 
اصول پیشگیری است. سید ابراهیم رئیسی  با تاکید بر 
اینکه نباید کمبود واکسن در کشور وجود داشته باشد، 
گفت: با توجه به افزایش تولید واکسن داخلی و تامین 
واکسن های وارداتی پیش بینی های لازم انجام شود تا 
حتی با تزریق دوز سوم، کمبودی در این زمینه در کشور 
وجود نداشته باشد. وی بار دیگر بر اهمیت کنترل تردد 
از مرزهای زمینی، هوایی و دریایی و جدیت در  اعمال 
قرنطینه برای موارد مشکوک تاکید کرد. رئیسی همچنین 
نظارت دقیق و هوشمند بر بازگشایی مدارس، ادارات و 
کسب وکارها را به منظور رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
برای صیانت از جان مردم، ضروری دانست. رئیس جمهور 
با بیان خطرات ناشی از آلودگی هوا به ویژه در کلان شهرها، 
گفت: دستگاه های ذیربط با جدیت برای رفع مشکل 
آلودگی هوا و صیانت از جان مردم چاره اندیشی کنند. 
رئیسی با تاکید بر پرهیز از واکسیناسیون کودکان زیر۱۲ 
سال تصریح کرد: تا زمانی که کار پژوهشی و علمی دقیقی 
در این زمینه انجام نشده و اتقان حاصل نشده است نباید 
این کار انجام شود و دولت به عنوان مجری قطعا از امور 
مشکوک و تجربه نشده،  در بخش های مختلف بویژه حوزه 

سلامت و اقتصاد پرهیز خواهد کرد.

محمد حسین ادیب
 استاد دانشگاه

یـــادداشت

سیاست های دولت آقای رئیسی این است که لغو یکباره 
تحریم ها در برابر بازگشت تدریجی و معکوس اقدامات هسته ای 
ایران به سمت برجام اتفاق بیافتد. این سیاست ایران است و 
باید دید که طرف مقابل این را تا چه حد خواهد پذیرفت. 
برنامه های مختلفی تاکنون از سوی دولت بایدن پیشنهاد 
شده است از جمله توافق موقت محدود و بازگشت مشترک 
و... اما سیاستی که در دولت سیزدهم مورد تاکید است، لغو 
یکجای تحریم هاست. باید در نظر داشت که تحریم های 
هسته ای آمریکا به لحاظ ماهوی و به دلیل پیچیدگی هایش و 
در هم تنیده شدن با سایر مباحث بین ایران و آمریکا از جمله 
فعالیت های منطقه ای، مباحث حقوق بشری و... بسیار پیچیده 
هستند و لغو یکباره همه این تحریم ها از نظر منطقی در 
کوتاه مدت نمی تواند اتفاق بیفتد. این کار در زمان کوتاه صورت 
نخواهد گرفت، حتی اگر با لغو تحریم ها موافقت شود مدت 
زمانی برای لغو آن ها زمان نیاز است و زمانی هم اتفاقا صرف 
این خواهد شد که ایران اقدامات جبرانی خود را انجام دهد. 
صحبت های جوزپ بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و هماهنگ کننده مذاکرات وین و حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر امور خارجه کشورمان و اظهار امیدواری دو طرف فضای 
مذاکرات را مثبت اعلام کرده  است، تعارفات معمول دیپلماتیک 
است و سرخوردگی ها و مباحث احتمالی را در همان دور اول در 
فضای عمومی اعلام نمی کنند. قطعا مباحثی شکل گرفته است 
اما دو طرف قصد دارند جو و فضای رسانه ای را مثبت نگاه دارند. 
اینکه لغو تحریم ها شامل چه مواردی خواهد شد بستگی به این 
دارد که پیش نویس های ارائه شده ایران به طرف مقابل، شامل 
چه مواردی بوده است. اما این پیش نویس ها به گونه ای بوده 
است که اروپایی ها لازم دانسته اند به پایتخت هایشان مراجعه 
کنند و مشورت های لازم را بگیرند. تصمیم گیر نهایی در پایان، 
آمریکایی ها هستند نه اروپایی ها، مذاکرات ما و آمریکایی ها 
هم اکنون به صورت غیرمستقیم انجام می شود. اروپایی ها هم 
باید مواضع خود را با مواضع آمریکایی ها هماهنگ کنند. طبق 
آخرین گزارش محمدجواد ظریف به مجلس، آمریکایی ها 
حاضر شدند امتیازات خوبی به ایران بدهند؛ مضاف بر این، 
دست دولت بایدن هم در حوزه سیاست خارجی و اقتصادی 
و داخلی تقریبا خالی است، بنابراین دولت بایدن نیاز دارد که 
زودتر به یک توافق حداقلی با ایران برسد که بتواند در انتخابات 
سال ۲۰۲۲ )انتخابات میان دوره ای کنگره( حداقل بختی برای 
بالا نگه داشتن صندلی های خودش در کنگره داشته باشد. 
بنابراین ما با یک معادله دو طرفه مواجه هستیم، از یک طرف 
ما عجله و نیاز دولت آمریکا را داریم برای رسیدن به یک توافق 
حداقلی و از طرف دیگر بحث استراتژی لغو یکجای تحریم های 
ناقض برجام است که نشان دهد دولت سیزدهم فوریتی را برای 

اتمام مذاکرات حداقل برای خودش قائل نیست.

»معادله« مذاکرات وین

رئیس جمهور:

نظارت دقیق بر بازگشایی مدارس و کسب وکارها 
ضرورت دارد

قانون حمایت از معلولان باید جامع و کامل اجرا شود

»آرمان ملی« واکنش ها به مذاکرات وین را بررسی می کند:   

ایران منتظر توافق؛ غربی ها در تردید 
 علی باقری: آمریکا دو اصل تضمین و راستی آزمایی را پذیرفته است

 سازمان ملل: تلاش ها برای نجات برجام دوبرابر شود
آرمان ملی- سهیل ثابت: هفتمین دور مذاکرات 
احیای برجام نیز بدون هیچ نتیجه ای به پایان رسید 
تا  شرایط برای رسیدن به توافقی جامع  و مورد تایید 
طرفین برجام دشوارتر شود. مذاکراتی که پس از ۵ 
روز این بار به در خواست دیپلمات های اروپایی برای 
مشورت با مقامات بالاتر در کشورشان روز جمعه به 
پایان رسید تا طرف های برجام به پایتخت ها بازگردند. 
گرچه بسیاری امید داشتند که در این دور از مذاکرات 
طرفین به توافق برسند اما موارد اختلافی میان ایران 
و اروپایی ها باعث شد تا فعلا توافقی در کار نباشد. 
گویا تروئیکای اروپا معتقد بودند که مذاکرات باید 
بر مبنای توافقاتی که در شش دور قبلی مذاکرات 
صورت گرفته استوار شده و پیش برود اما ایران شش 
دور پیش را صرفا پیش نویس هایی قلمداد می کند 
که قابل تغییر و مذاکره است.  از همین رو است که 
ایران در این دور از مذاکرات دو سند ارائه کرده که 
بسیاری از تحلیلگران می گویند این دو سند، دلیل اصلی 
توقف مذاکرات پس از برگزاری تنها سه دور نشست 
کارشناسی بوده است. هر چند با همه این تفاسیر قرار 
است چهارشنبه دیپلمات ها بار دیگر به هتل کوبورگ 
بازگردند، اما آنچه در بیانیه اروپایی ها و آمریکایی ها 
آمده  با آنچه تیم ایرانی روایت می کند فاصله بسیاری 
دارد. همین موضوع نیز باعث شده مذاکرات در دور 
اخیر به نتیجه نرسد. به نظر می رسد اروپایی ها چندان از 
مذاکرات اخیر رضایت نداشته اند چنانکه امانوئل مکرون 
رئیس جمهور فرانسه از موفقیت آمیز نبودن این دور از 
مذاکرات گفته و تاکید کرده که این احتمال وجود 
دارد مذاکرات ادامه پیدا نکند. سخنگوی کاخ سفید 
نیز در پایان مذاکرات از رویکرد غیرسازنده در این دور 
از مذاکرات گفته و مدعی شده که رویکرد ایران در دور 
جدید مذاکرات، در راستای حل مسائل نبود. او گفته 
ایرانی ها با پیشنهاد های سازنده به وین نیامده بودند و 
اگر تهران متعهد به این مسیر بود، امکان دستیابی به 
راه حل نیز وجود داشت. البته در داخل ایران نیز همه 
مواضع موافق نیست. چنانکه سیدمحمد حسینی معاون 
پارلمانی رئیس جمهور گفته: »قدرت اقتصادی اکنون 
به سمت چین و هند حرکت می کند که اگر توافق نشد 
هم می توانیم از این بخش منافع خودمان را به دست 
بیاوریم. می توانیم در توسعه مسائل اقتصادی با شرق 
تفاهم کنیم و منافع خودمان را نیز به دست آوریم، به 
طور مثال با نفت تهاتر می کنیم. در حوزه های مختلف 
پایبندی آنها به تعهداتشان بیشتر است. با این حال آنچه 
مسلم است مذاکرات پیش رو بدون شک دشوار خواهد 
بود اما منطق بازگشت به توافق هسته ای پیشین که در 

سال ۲۰۱۵ میلادی امضا شد برای دو طرف روشن 
است. برای آمریکا و پنج کشور دیگر، برجام بهترین راه 
برای راستی آزمایی برنامه هسته ای ایران است و برای 
ایران بازگشت به برجام تنها راه برای دستیابی به هدف 
لغو تحریم های آمریکا و برداشته شدن مانع اصلی از سر 
راه پیشرفت سیاست های اقتصادی منطقه ای و روابط 

بین المللی است.
  به آینده مذاکرات خوش بینم 

معاون سیاسی وزیر امورخارجه کشورمان درباره 
پیش نویس دو طرحی که ایران در وین درباره لغو 
تحریم ها و اقدامات هسته ای در اختیار مذاکره کنندگان 
غربی قرار داده است، اظهار داشت: درباره جزئیات 
این سندها، نکته مهم این است که طرفین درباره 
مبنای مذاکرات به توافق رسیدند که همان توافق 
هسته ای سال ۲۰۱۵ است. چیزی که ما ارائه کرده ایم 
مربوط به ناکارآمدی ها و نقص های پیش نویس ها 
بوده است و اصلاحاتی را در آن ها ارائه کرده ایم. علی 
باقری گفت: تاکید ما این است که در چارچوب برجام، 
تمامی مسائل مربوط به فعالیت های هسته ای ما باید 
تداوم داشته باشد. درباره تحریم ها نیز این طور است. 
هرگونه تحریم مغایر با مقررات برجام باید فورا لغو 
شود، همین طور تمامی تحریم هایی که مربوط به توافق 
هسته ای است. تمام تحریم هایی که تحت کارزار »فشار 
حداکثری« آمریکا اعمال شده یا بازگردانده شدند، 
باید فورا لغو شوند. وی افزود: موضوع راستی آزمایی 
و تضمین، مواردی بسیار جدی هستند که در سند 
سوم تشریح شده اند. رئیس تیم مذاکره کننده ایران 
در خصوص دستاوردهای مذاکرات اخیر در وین گفت: 
ما طرح هایی پیشنهاد کردیم و از طریق آن ها نشان 
دادیم که ما نه تنها در مذاکرات، بلکه در طرح هایی 
که به طرف مقابل ارائه کرده ایم جدی هستیم. ما با 
این طرح ها عزم جدی مان برای رسیدن به یک توافق 
را نشان دادیم. طرح هایی که ارائه کرده ایم روی میز 
طرف مقابل مذاکرات است و قرار است به ما پاسخ 
دهند، البته پاسخی که با شواهد و با استدلالی منطقی 
همراه باشد. وی عنوان کرد: طرح هایی که توسط 
ایران پیشنهاد شده  را اصلا نمی توان رد کرد، چون 
مبتنی بر مقررات توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ هستند. 
حتی کشوری که از توافق خارج شده بود هم مایل به 
بازگشت به توافق است. در اصل، کشورهایی که هنوز 
عضو برجام هستند، نمی خواهند این سند هسته ای را از 
بین ببرند. مذاکره کننده ارشد ایران اظهار کرد: هزینه 
احیای توافق و حفظ آن بر مبنای اقداماتی بوده است که 
ایران انجام داده. چون آمریکا از توافق خارج شد و توافق 

را به کلی نقض کرد و اروپایی ها هم در عمل نتوانستند 
پایبندی کامل به برجام را از خود نشان دهند. بنابراین، 
به رفتار اروپایی ها با پایبندی کامل به توافق و به رفتار 
آمریکایی ها با بازگشت شان به توافق بستگی دارد و اگر 
این اتفاق بیفتد، توافق احیا خواهد شد. معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه در خصوص پلن B ایران توضیح داد: 
ما در واقع بر ظرفیت ها و توان داخلی مان اتکا خواهیم 
کرد و روابط و همکاری مان را با کشورهایی که در 
تعامل با ما جدی و کارآمد هستند، گسترش خواهیم 
داد. مذاکره کننده ارشد ایران، تصریح کرد: ما به دلیل 
عزم جدی مان در ادامه دادن مذاکرات و استدلال 
مستحکمی که در روند مذاکرات در پیش گرفته ایم، 
نسبت به آینده و موفقیت آمیز بودن مذاکرات خوش بین 
هستیم. اما فریب نخواهیم خورد، چون به طرف مقابل 

اعتماد نداریم.
 اصلاحات در پیش نویس 

نزد  روسیه  دائم  نماینده  اولیانوف  میخائیل 
سازمان های بین المللی در وین در جمع خبرنگاران 
درباره روند مذاکرات برجامی اظهار داشت: هیأت ایرانی 
یک بازنگری همه جانبه و اساسی را در پیش نویس 
سند برنامه هسته ای ارائه کرد که با واکنش انتقادآمیز 
طرف های غربی مواجه شد. وی افزود: در حقیقت 
پیشنهاد ایران برای بازنگری اساسی در پیش نویس سند 
هسته ای که ما در طول شش دور مذاکره به آن دست 
یافتیم، تاثیری جدی بر شرکای غربی ما گذاشته است. 
آنها معتقدند که این، یک رویکرد بسیار افراطی است و 
به همین دلیل چنین واکنشی از خود نشان داده اند. 
اولیانوف تصریح کرد: یک قانون در مذاکرات وجود 
دارد، اینکه تا بر سر همه چیز توافق نشود هیچ توافقی 
حاصل نخواهد شد. البته اصلاحات همیشه امکان پذیر 
است و تغییر موضع یک اتفاق عادی است اما بهتر است 
که چنین اصلاحاتی به مانعی برای پیشرفت مذاکرات 

تبدیل نشود.
 تلاش ها برای نجات برجام دوبرابر شود

سخنــگوی دبیــــرکل ســــازمان ملــــل از 
مشارکت کنندگان در گفت وگوهای وین خواست تا 
تلاش خود برای اجرای مجدد توافق هسته ای با ایران را، 
تقویت کنند. استفان دوجاریک طی کنفرانسی خبری 
گفت: ما قرار نیست از شرایطی که در آن مذاکرات بدین 
شکل تمام شد به شرایطی که در آن اوضاع توسط قواعد 
دیپلماتیک پیش برده نمی شود، جهش کنیم. مواضع 
ما درخصوص برجام تغییری نکرده است  و ما طرفین 
دخیل را به دوبرابر کردن تلاش های شان برای اجرای 

مجدد توافق ترغیب می کنیم.

علیرضا مکی
تحلیلگر مسائل راهبردی 

معاون حقوقی سپاه پاسداران جزئیات 
جدیدی از پرونده ترور شهید سلیمانی 
را تشریح کرد و گفت: در دولت قبل نه 
ارکان حقوقی و نه وزارت خارجه پیگیری 
خاصی برای حصول نتیجه در این پرونده 
نداشتند. سردار سهرابعلی شمخانی 
درباره آخرین وضعیت پرونده ترور سردار 
سلیمانی و اقداماتی که از سوی سپاه در 
این مورد انجام شده است، گفت: از همان 
روز اول سپاه پاسداران بررسی موضوع را 
آغاز کرد. چرا که سردار سلیمانی هم به 
عنوان یکی از مقامات کشور و هم به عنوان 
شخصیتی مردمی که نیاز به توضیح 

نیست، شناخته می شود.
 این پرونده ۵۰ متهم دارد

شمخانی ادامه داد: علاوه بر این 

موضوعات، ایشان عضو سپاه بودند و از 
سوی این مجموعه شکایتی تنظیم و 
تقدیم مراجع قضائی شد و در این پرونده 
الان با تلاش همکاران، اطلاعات جامع 
و کامل تهیه شده است و ۵۰ نفر متهم 
اعم از ترامپ دارد. معاون حقوقی سپاه 
پاسداران اضافه کرد: همه متهمان این 
پرونده آمریکایی هستند البته کسان 
از کشور  افرادی  دیگری هم مانند 

انگلیس در این گروه قرار می گیرند.
 حدود ۲ ســـال اســت که 
پیگیری های ما خروجی نداشته 

است!
شمخانی با اشاره به اینکه پرونده 
و  رسیده  خوبی  مرحله  به  اکنون 
پیش نویس کیفرخواست در مراجع 

قضائی آماده شده است، تصریح کرد: 
البته قریب به دو سال می شود که این 
کار خروجی جدی نداشته و تصمیمی 
برای جدیت کار در میان نبوده است. 
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه 
آیا سازمان ملل باید در این مورد برای 
حصول نتیجه ورود کند، گفت: حتی 
در حوزه بین الملل هم ما باید پیگیری 
کنیم، آنها )نهادهای بین المللی( برای 
ما اقدام خاصی نمی کنند. به گفته معاون 
حقوقی سپاه وزارت خارجه و معاونت 
حقوقی و حتی مرکز حقوقی که در دولت 
قبل ماهیت جداگانه داشته اند باید پیگیر 
این پرونده می بودند که پیگیری آنها 
خروجی قابل توجهی نداشته است. 
شمخانی بیان کرد: البته وزیرخارجه 

فعلی برای پیگیری این پرونده در 
مجامع بین المللی اقداماتی کرده است؛ 
اما متأسفانه این پرونده تا کنون به خیلی 
از مراجع بین المللی مانند شورای امنیت 
و مجمع عمومی برای مطرح شدن و 
پیگیری راه پیدا نکرده است. وی با بیان 
اینکه پرونده ترور سردار سلیمانی نتیجه 
جدی در داخل کشور نداشته و فقط 
در حد بیانیه و مصاحبه پیگیری شده 
است، تصریح کرد: در مجموع باید بگویم 
که طی ۲ سال گذشته اقدامی انجام 
نشده است؛ این در حالی است که به 
عنوان مثال برای دادگاه رفیق حریری 
که با شرایط خاص تشکیل شد ایران 
پیگیری های لازم را حتی در همان حد 

پیگیری هم انجام داد.

روایت سپاه از جزییات پیگیری یک پرونده 

پرونده ترور سردارسلیمانی ۵۰ متهم دارد


